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:موضوع 
جار و المجَرور

ةالوِقاینونُ 



جار و مجرور

ار حروف جر یا ج( مِن ، فی ، إلَی ، عَلَی ، بِ ، لِ ، عَن ، کَ : ) به حروف 
گفته می شود    

به اسمی که بعد از حروف جر می آید مجرور به حرف جر گفته می شود
می باشد( ینِ ینَ ٍ-ِ-)و علامت آن مجرور 

گفته می شودجار و مجروربه حرف جر و اسم بعد ازآن با هم 

از: مِن 
در: فی 
به، به سوی، تا: إلَی 

بر، روی، به زیانِ : عَلَی 
به وسیله ی، در: بِ 
تن، داش(مالِ ) برای، ازآنِ : لِ 
از، درباره ی: عَن
مانندِ : کَ 

معانی حروف جر



مثال

(ان نازل کردخدا آرامش خود را بر مومن) أنزَلَ اللهُ سکینَ تَهُ عَلَی المؤُمِنیَن 
جار و مجرور

( ستنجات، در راستگویی ا) النَّجاةُ   فی الصِ دقِ 

(ستایش، از آنِ خداست) الحمَدُ لِِلِ  
جار و مجرور

(نیدبه پدر و مادر خود نیکی ک) و بِالوالِدَیْنِ احساناً 
جار و مجرور

(  رگشتم با اتوبوس از مدرسه به خانه ب)رجََعتُ  مِن المدرسةِ  إلی البَیتِ   بالحافلةِ 
جار و مجرورجار و مجرور جار و مجرور

مجرور به حرف جرحرف جر
جار و مجرور: فی الصِ دقِ 

اللهِ + لِ 

الوالدَیْنِ + بِ 

حرف جر

حرف جر

مجرور به حرف جر

مجرور به حرف جر



انکته ه

معنای امریا معنای باید می دهد ( ضمیر+ علی )گاهی ساختار 
.(                به صفات برتر اخلاقی پایبند باشید) علیکم بَِکارم الاخلاق : مثال 

.( ما باید به منزل برگردیم) عَلَینا العَودَة الی البیتِ 

اگر بعد از حرف جر لِ ، ضمیر بیاید غالباً به صورت لَ نوشته و تلفظ می شود
لَه ، لَکم ، لَنا ، لََا: مثال 

(اسم یا ضمیر+ حرف : ) بعد از حروف جر، فقط اسم یا ضمیر می آید 
فعل داشته باشیم جار و مجرور نیست+ و اگر حرف 

کتابٌ أنزلناه  الیکَ  لِتُخرجَِ  الن اسَ من الظُّلماتِ  الی الن ورِ : مثال 

، اسم های مَن و ما بیایند ادغام صورت می گیرد( مِن و عَن ) اگر بعد از حروف جر 

عمَلون   لَن تنَالوا البَِِّ حت ی تنُفِقوا مِ ا تُُِب ونَ         و مالله بغافلٍ عَم ا تَ : مثال 
(جار و مجرور) ما + عَن (جار و مجرور) ما + مِن 

جار و مجرورجار و مجرورجار و مجرور



یرد به فعل متصل شود  میان فعل و ضمیر ی ، یک ن قرار می گ( ی ) هر گاه  ضمیر متکلم وحده نون وقایة
گفته می شود نون وقایه  که به آن 

مثال 

( ردمرا کمک کرد ، به من کمک ک) ی ن  ساعَدَ = ی + ساعَدَ 

(مرا می بیند ) ی ن   یُشاهِدُ = ی + یُشاهِدُ 

(مرا نجات می دهید) ی ن   تنُقِذونَ  = ی + تنُقِذونَ 

(مرا یاد بده ، به من یاد بده) ی ن  عَلِ مْ = ی + عَلِ مْ 

(ور ندهمرا دستور نده، به من دست) ی ن  لا تَمُرْ = ی + لا تََمُرْ 

:نکته 
وقتی ضمیر ی به دو حرف جر 

وصل شود  نون ( مِن و عَن ) 
وقایه میانشان می آید که در 
نون خودشان ادغام می شود 
بنابراین با تشدید می آیند  

: مثال 
(عن ی) ی ن  عَن  = ی  + عن 
(مِن ی) ی ن  مِن  = ی + مِن 



شُکراً جَزیلاً


